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Zusammenfassung







Hintergrund: Während einige Studien zu Methicillin-resistentem Staphylococcus aureus (MRSA) in Rehabilitationseinrichtungen publiziert sind, liegen praktisch keine Daten zur Besiedelung von Rehabilitationspatienten mit multiresistenten gramnegativen Stäbchen (MRGN) vor. Wir berichten über eine große multizentrische Studie zur Prävalenz von MRSA und MRGN in Rehabilitationskliniken im Rhein-Main-Gebiet 2014.




Material und Methoden: Insgesamt 21 Kliniken nahmen teil. Bei allen Patienten wurden Alter, Geschlecht, Krankenhaus-, OP- und multiresistente-Erreger[MRE]-Anamnese, ‚medical devices‘, aktuelle Antibiotikatherapie und Infektionsstatus erhoben. Auf freiwilliger Basis wurden Abstriche entnommen und auf MRSA (Nasen- und Rachenabstriche) sowie auf Breitspektrum-Betalaktamase bildende, multiresistente gramnegative Erreger (ESBL/MRGN) (Analabstriche) untersucht.




Ergebnisse: 50% der 2 440 Patienten gaben einen Klinikaufenthalt in den letzten 6 Monaten, 39% eine Operation in den letzten 30 Tagen an. Jeweils ein Viertel der Patienten wurde direkt aus einer Klinik aufgenommen, hatte eine Antibiotika-Therapie in den letzten 3 Monaten oder eine Auslandsreise im letzten Jahr angegeben. Risikofaktoren wie Hautbarriereverletzungen oder ‚medical devices‘ waren selten (< 5%) – mit Ausnahme der Patienten der geriatrischen Rehabilitation und der neurologischen Frührehabilitation. 0,7% (15/2155) der Patienten waren mit MRSA besiedelt, 7,7% (110/1434) der Patienten wiesen ESBL-/MRGN-Kolonisierungen auf. Die höchsten MRE-Prävalenzen wurden bei neurologischen (1,3% [MRSA] und 10,2% [ESBL/MRGN]) sowie geriatrischen (9,4% [MRSA] und 22,7% [ESBL/MRGN]) Patienten gefunden.




Schlussfolgerung: Die MRSA- und die ESBL/MRGN-Nachweisrate lag insgesamt im gleichen Bereich wie in der Allgemeinbevölkerung (0,5% [MRSA] und 6,3% [ESBL/MRGN]). Die bekannten Risikofaktoren für MRSA wie Hautbarriereverletzungen, medical devices und positive MRSA-Anamnese konnten auch bei den Rehabilitationspatienten bestätigt werden. Eine Aufnahme direkt aus einem Krankenhaus, eine Antibiotikatherapie in den letzten 3 Monaten sowie eine Operation in den vergangenen 30 Tagen und eine aktuell nicht verheilte Wunde stellten sich als signifikante Risikofaktoren für eine ESBL/MRGN-Besiedelung heraus. Patienten der neurologischen Frührehabilitation und geriatrische Patienten wiesen die höchsten Prävalenzen an Risikofaktoren und MRE-Besiedelungen auf. Rehabilitationskliniken müssen sich auf die Versorgung von Patienten mit MRE einstellen und durch eine gute, angemessene Hygiene der Weiterverbreitung von MRE in ihren Einrichtungen entgegenwirken.
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Abstract




Background: While a limited number of studies have investigated the prevalence of methicillin-resistant Staphylococcus aureus (MRSA) in medical rehabilitation institutions, almost no data on the colonization of rehabilitation patients with multiresistant gram-negative rods is available. Here we report on a large multicenter study on the prevalence of MRSA and multiresistant pathogens in rehabilitation institutions in the Rhine-Main area in 2014.




Materials and Methods: Altogether, 21 rehabilitation hospitals participated. For all patients, age, gender, previous history of hospitalizations, surgery, previous colonization with multidrug-resistant organisms, use of a medical device, current antimicrobial therapy, and the current infection status were ascertained. On voluntary basis, nare and throat swabs were taken for analysis of MRSA and rectal swabs were tested for extended spectrum betalactamase-producing gram-negative bacteria (ESBL).




Results: 50% of 2 440 patients had a history of hospitalization within the previous 6 months while 39% had undergone surgery during the past 30 days. Approximately a quarter of the patients had been transferred to a rehabilitation hospital directly from an acute care hospital, had been under antimicrobial therapy with the past three months, or had travelled to a foreign country within the previous year. Risk factors such as lesions of the intact skin or presence of medical devices were rarely reported (< 5%) within the exception of patients undergoing geriatric or neurologic acute care rehabilitation. 0.7% (15/2155) of the patients were colonized with MRSA, while 7.7% (110/1434) showed a positive result for ESBL. The highest prevalence rates for multiresistant organisms were encountered among patients with neurologic rehabilitation (MRSA, 1.3%, and ESBL, 10.2%) or with geriatric rehabilitation (MRSA, 9.4%, and ESBL, 22.7%).




Conclusion: In the rehabilitation patient population, the prevalence rates of MRSA and ESBL were found to be in the range of rates encountered in the general population (reported rates for MRSA, 0.5%, and ESBL, 6.3%). The known risk factors for MRSA such as skin lesions, medical devices and previous history for MRSA were also confirmed among this patient population. Direct transfer from an acute care hospital, antimicrobial treatment during the past 3 months, and wounds proved significant risk factors for ESBL colonization. Patients of neurologic rehabilitation and geriatric patients showed the highest rates of risk factors and the highest prevalence rates of multidrug-resistant organisms. It appears to be of importance for rehabilitation hospitals to be geared to the needs of patients with multidrug-resistant organisms, and prevent the transmission of these pathogens by appropriate hygiene measures.
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